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1.8 Jaká jsou práva rodičů nebo jiných zákonných zástupců žáků? 

Především mají právo na informace o průběhu a výsledcích vzdělávání svých dětí, žáků 

příslušné školy, které jim podle školského zákona náleží. V této souvislosti je však potřeba vzít 

v úvahu i jiné ustanovení školského zákona, ukládající řediteli školy zajišťovat, aby zákonní 

zástupci nezletilých dětí byli včas informováni o průběhu a výsledcích vzdělávání dítěte, žáka 

nebo studenta školy. Stejnou povinnost má ředitel vůči zletilým žákům a studentům. Způsob 

informování a bližší určení pojmu „včas“ by měly být stanoveny školním řádem, jehož znění 

mohou zákonní zástupci ovlivňovat prostřednictvím školské rady. Proto je také dalším právem 

zákonného zástupce, v tomto případě opět i zletilého žáka nebo studenta, volit své zástupce do 

školské rady nebo být zvolen jako člen školské rady. 

Někdy se domáhají „mlčenlivosti“ ze strany školy o průběhu a výsledcích svého vzdělávání 

i zletilí žáci a studenti, avšak zcela marně za předpokladu, že jejich rodiče nebo jiné osoby plní 

vůči nim vyživovací povinnost (v takovém případě mají stejná práva jako zákonní zástupci 

nezletilých žáků). 

Významným právem je právo na informace a poradenskou pomoc školy nebo školského 

zařízení v záležitostech týkajících se vzdělávání v rozsahu školského zákona. Uplatnění tohoto 

práva má mimořádný význam zejména v případech žáků, v jejichž výchově a vzdělávání se 

vyskytují – zpočátku byť jen drobné – problémy nebo okolnosti, z nichž lze na vznikající 

problémy usuzovat. 

Zákon č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném 

vzdělávání (školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, § 21 Práva žáků, studentů 

a zákonných zástupců dětí a nezletilých žáků, § 164 Ředitel školy a školského zařízení 

odst. 1 písm. f), § 167 Školská rada a § 168 

1.9 A jaká jsou práva rodičů při výběru učitelů pro své děti 

Kupodivu – vůbec žádná. I když se nejeden rodič, ba celé skupiny zákonných zástupců, občas 

domáhají svého údajného práva rozhodnout, kdo má a kdo nemá ve třídě nebo ve škole 

vyučovat jejich děti, v této záležitosti jsou všechny žádosti obdobného charakteru zcela 

bezpředmětné. Tuto skutečnost nelze změnit ani žádostmi o zásah v personálním obsazení školy 

ze strany České školní inspekce, protože jediným oprávněným v této věci je ředitel školy. Ten, 

v souladu se školským zákonem, rozhoduje ve všech záležitostech týkajících se poskytování 

vzdělávání a školských služeb a odpovídá za to, že škola a školské zařízení poskytuje 

vzdělávání a školské služby v souladu se školským zákonem, i za odbornou a pedagogickou 

úroveň vzdělávání a školských služeb. Současně také stanovuje organizaci a podmínky provozu 

školy a školského zařízení. 

Zákon č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném 

vzdělávání (školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, § 164 Ředitel školy 

a školského zařízení odst. 1 a § 165 odst. 1 písm. a) 


